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  خبر

بومی سازی ۷۵۰ میلیون 
 دلاری در بخش معدن 
و صنایع معدنی

طبق اعلام ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع 

از  حاصــل  ارزی  صرفه جویــی  برنامــه  ایــران،  معدنــی 

بومی سازی شرکت های معدن و صنایع معدنی با راهبری 

این سازمان )ایمیدرو( در سال جاری به حدود ۷۵۰ میلیون 

دلار می رسد. آن طور که ایمیدرو برنامه ریزی کرده است، 

در ایــن برنامه ریزی شــرکت های معــدن و صنایع معدنی 

در زنجیره هــای فــولاد، مــس، آلومینیــوم، زغال ســنگ و 

همچنیــن مناطــق ویژه اقتصادی مشــارکت دارند. ســال 

گذشته هدف گذاری در بخش بومی سازی، بیش از ۵۰۰ 

میلیون دلار بوده است. پیش از این با اجرای سیاست های 

ایمیدرو طی سه سال منتهی به پایان سال ۱۴۰۱، میزان 

صرفه جویی ارزی )بومی سازی( به ۱.۷ میلیارد دلار رسید.
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 عر ن آ وز ی دبنشگرم خ27 دبد؛

 اعطای بورس صنعت 
به دانشجویان دانشگاه باهنر

معاون آموزشــی دانشــگاه شــهید باهنر کرمان گفت: 
برای نخســتین بار دانشــجویان در حوزه های صنعت، 
دانش و شــغلی بورســیه می شوند که دانشگاه شهید 
باهنــر کرمــان ۱۰۰ دانشــجو در مقطــع کارشناســی را 

بورسیه صنعت خواهد کرد.
قاســم محمدی نژاد در حاشــیه نشست خبری رئیس 
دانشگاه شهید باهنر با اصحاب رسانه اظهار کرد: برای 
نخســتین بــار بورس هــای دانش، صنعت و شــغلی در 
ســازمان سنجش برای دانشجویان مقطع کارشناسی 

آورده شده است.
او ادامــه داد: در ســال جــاری دانشــگاه شــهید باهنــر 
کرمان ۱۰۰ دانشــجوی مورد تایید ســازمان ســنجش را 
بورس صنعت خواهد کرد و این دانشجویان از ابتدای 
تحصیل هزینه دریافت می کنند و با پایان تحصیلات 
در آن محل صنعتی که بورســیه شــده اند، مشغول به 

کار خواهند شد.
معاون آموزشــی دانشــگاه شــهید باهنر کرمان درباره 
بــورس دانــش نیــز گفــت: باتوجــه بــه اینکــه برخــی 
از رشــته های پایــه بــرای کشــور کلیــدی هســتند، لــذا 
دانشجویان برتر کنکور را بورس دانش می کنند تا در 

این رشته ها تحصیل کنند.
او از ثبت نام دانشجویان در ده رشته جدید در مقاطع 
کارشــناس، کارشناســی ارشــد و دکتــرا در دانشــگاه 
شهید باهنر کرمان خبر داد و اظهار کرد: این رشته ها 
براســاس نیاز و شــرایط اســتان کرمان تعریف شــده و 
شــامل رشــته های مردم شناســی، مهندسی طبیعت، 
مهندســی محیــط زیســت، بیابــان زدایــی در مقطــع 
کارشناســی، در مقطــع کارشناســی ارشــد آبخیزداری 
اکوتوریسم و همچنین دکتری ژنتیک و اصلاحات باغی 
و دکترای پیوسته ریاضی)لیسانس ریاضی به دکتری( 

بیومکانیک ورزشی هستند.
بــه گــزارش ایســنا، محمــدی نــژاد در پایان بیــان کرد: 
پژوهشگاه افضلی پور که متشکل از سه پژوهشکده 
عرضــه محــور و پنــج پژوهشــکده تقاضا محور اســت، 
در دانشــگاه فعــال هســتند همچنیــن هــر دانشــکده 

پژوهشکده مختص به خود را دارد.

 عراضه خشک  دن آنی 
  یر تدایجی داخپرن  2ک7رت؛

 زوال در کمین مرکبات 
جنوب کرمان

هزاران تن مرکبات ایران در معرض زوال هستند؛ مرگ 
خاموشــی که صادرات مرکبات را هم می تواند نشــانه 
بگیرد.بیشــترین ســطح بــروز ایــن عارضه که خشــک 
شدن آنی و یا تدریجی درختان مرکبات را رقم می زند 
در باغ های مرکبات جنوب کرمان مشاهده شده است.
نزدیک ۱۰ سال است که مرکبات کشور درگیر  عارضه 
»زوال مرکبات« است؛ عارضه ای که خشک شدن آنی 

و یا تدریجی درختان مرکبات را رقم می زند.
اکبــر آهنگــران مدیــرکل دفتــر پیــش آگاهــی و کنتــرل 
عوامــل خســارت زا ســازمان حفــظ نباتــات در این بــاره 
گفــت: تاکنــون عارضه زوال مرکبات در باغات جنوب 
کشــور دیــده شــده اســت. بــه طــوری کــه الان باغــات 
کرمان، هرمزگان و فارس درگیر این بیماری هســتند. 
البتــه بیشــترین ســطح بــروز ایــن بیمــاری در باغ های 

مرکبات در داراب و جنوب کرمان است.
او افزود: آماری در مورد سطح درگیری باغات نداریم 
ولی در یکســری باغات تمام آنها درگیر هســتند و در 
برخــی باغــات شــاید یکــی دو درخــت مرکبــات درگیــر 
هســتند.به گفتــه او آنچــه منجــر بــه درگیــری باغــات 
کشــور شــده اســت، تغییرات اقلیمی اســت که منجر 
به کم شــدن ســطح آبیاری و بارندگی شــده اســت. از 
طرف دیگر »به باغی« یعنی تغذیه باغات به درستی 
اجرا نمی شود. حسن مومنی رئیس بخش تحقیقات 
بیماریهــای گیاهــی موسســه تحقیقــات گیاه پزشــکی 
کشــور نیز معتقد اســت: عواملی نظیر بســتر کشــت 
نامناسب، عدم تغذیه مناسب، عدم استفاده از نهال 
سالم و پایه متحمل، شرایط را برای زوال تدریجی فراهم 
می کند. آهنگران در مورد اقداماتی که سازمان حفظ 
نباتــات بــرای جلوگیــری انجــام داده گفت: ما دســتور 
العملی را برای کنترل زوال مرکبات به استان ها ابلاغ 
کردیم ولی باغداران آن را اجرا نکردند. حال به صورت 
پایلــوت داریــم ایــن دســتور العمــل را اجــرا می کنیم تا 
باغــداران براســاس آن رفتــار کننــد. طبــق پیش بینــی 
دفتر امور میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری وزارت 
جهادکشــاورزی امســال  ۵ میلیــون و ۶۰۰ هــزار تــن 
مرکبات تولید خواهد شد. زهرا جلیلی مقدم مدیرکل 
دفتر امور میوه های گرمســیری و نیمه گرمســیری این 
وزارتخانه به »اکوایران« گفت: امسال از بین ۵ میلیون 
و ۶۰۰ هزارتن مرکبات پیش بینی می شود ۳ میلیون و 
۴۵۰ هزار تن  آن پرتقال باشد که از آبان ماه برداشت  

آنها آغاز می شود.
او افزود: در سال ۱۴۰۱ صادرات پرتقال ۲۸۰ هزار تن با 
ارزش ۱۰۰میلیون دلار بود که نسبت به مدت مشابه 
ســال قبلــش ۱۰۴درصــد افزایــش وزنــی و ۱۰۶ درصــد 
افزایش ارزشی داشت. جلیلی مقدم در مورد وضعیت 
آســیب دیدگــی باغــات مرکبــات جنــوب اطلاعاتی در 
دست نداشت. با این وجود باتوجه به داده های موجود 
پیش بینی می شود، هزاران تن مرکبات در جنوب ایران 
در معرض زوال هستند. طبق آمارنامه باغداری جهاد 
کشاورزی در سال ۱۳۹۸، پنج استان مازندران، جنوب 
کرمان، گیلان و هرمزگان ۹۰.۲ درصد کل تولید پرتقال 

کشور را تامین می کنند.

ب 1 تر دهم  ا2 رم؛

مهلت استفاده از حق تقدم 
خرید سهام میدکو

مهلــت اســتفاده از حــق تقــدم خریــد ســهام شــرکت 
و صنایــع معدنــی  معــادن  توســعه  مــادر تخصصــی 
خاورمیانه)میدکــو( از تاریــخ ۱۴۰۲/7/۱ لغایــت تاریــخ  

۱۴۰۲/7/۱۰ تعیین شد...
بــر اســاس تعیین مهلت اســتفاده از حــق تقدم خرید 
سهام شرکت مادر تخصصی توسعه معادن و صنایع 
میدکو)خاورمیانــه(  نمــاد  بــا  کــه  خاورمیانــه  معدنــی 
مشــخص شــد. با عنایت به مجوز افزایش سرمایه به 
شــماره مجوز ۰۲A-DPM-IOP-۰۵۵ مورخ ۱۴۰۲/۴/۱۱ 
و بــر اســاس تصمیمــات مجمــع عمومــی فــوق العاده 
مــورخ  ۱۴۰۱/۳/۸ و صورتجلســه هیــات مدیــره مــورخ 
۱۴۰۲/۴/۲۴ بــا توجــه بــه افزایــش ســرمایهُ شــرکت از 
مبلــغ ۱۴۰,۰۰۰,۰۰۰ میلیون ریال به مبلغ ۲۰۰,۰۰۰,۰۰۰ 
میلیــون ریــال ) از محل مطالبــات و آورده نقدی مبلغ 
۶۰,۰۰۰,۰۰۰ میلیــون ریــال، ( ، مهلــت اســتفاده از حق 
تقــدم خریــد ســهام از تاریــخ  ۱۴۰۲/7/۱ لغایــت تاریخ 
۱۴۰۲/7/۱۰ و شــماره حســابهای پیوســت شــده جهت 

واریز وجوه تعیین شده است.

 ار حضوا  عر ن  2کت تایه   تولید 
 وبد  عدنی بی2بن؛

 مدیر مجتمع سنگ آهن 
جلال آباد معرفی شد

مراســم تودیع حســین بابایی در مجتمع ســنگ آهن 
جــلال آبــاد زرنــد بــا حضــور ابوطالب اشــکوری معاون 
بهره برداری و اکتشاف ایمپاسکو و با تشکر و قدردانی از 
زحمات بابایی برگزار شد. پس از تودیع حسین بابایی، 
حمیدرضا عسکری از مدیران شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنــی ایــران، به مدیریت مجتمع ســنگ آهن جلال 
آباد منصوب شــد. گفتنی اســت حمیدرضا عســکری 
پیش از این مدیریت مجتمع معادن زغال سنگ طبس 

را بر عهده داشت.

 پریرن آذا رم ش147؛ 
 الت باار1 بیدم هری نوآ ابنه

جزئیات برگزاری چهارمین 
جشنواره »اینوماین«

مهلت ارسال ایده های نوآورانه برای چهارمین جشنواره 
اینومایــن )جشــنواره ایده هــای ارزش آفریــن معــدن و 

صنایع معدنی( پایان آذرماه ۱۴۰۲ اعلام شد.
تجربه موفق برگزاری سه جشنواره اینوماین در سال های 
۹7 ، ۹۸ و ۱۴۰۰ که مورد استقبال و توجه جامعه معدن و 
صنایع معدنی در کشور قرار گرفت، ایمیدرو و یونیدرو را 
درصدد کرد تا به رسم هر ساله با برگزاری این جشنواره 
در راســتای تجاری ســازی ایده هــا و ظرفیت هــای دانــش 
 بنیان کشور در حوزه معدن و صنایع معدنی گام بردارند. 
محورهای چهارمین جشنواره اینوماین اقتصاد چرخشی 
معــدن و صنایــع معدنی )فناوری های مرتبط با بازیابی 
باطلــه هــا و پســماندهای معدنــی و اســتفاده از منابــع 
ثانویه مواد معدنی، معدنکاری شهری و...(، معدنکاری، 
اقتصاد و بهره وری سبز )روش ها، فرآیندها، تجهیزات 
و فناوری های نوین در معدنکاری سبز و کاهش آلاینده 
هــا و گازهــای گلخانــه ای در معــدن و صنایــع معدنی(، 
انــرژی هــای پــاک )فنــاوری هــای نوین در زنجیــره تامین 
مواد معدنی و مصرفی در تولید انرژی های تجدید پذیر 
و نو، تجهیزات، ذخیره سازی، انتقال و بکارگیری انرژی 
هــای پــاک در معــادن و صنایــع معدنــی(، فنــاوری ها یا 
روش های نوین اکتشــاف )دورســنجی، اکتشــاف ذخایر 
عمیــق و پنهــان، دوردســت و صعــب العبــور، زیر دریا(، 
فنــاوری هــای نویــن بهره برداری و اســتخراج )اســتخراج 
ذخایر عمیق، تجهیزات بومی ســازی قطعات و ماشــین 
الات پیشــرفته و...(، فنــاوری هــا ی نویــن فــراوری مواد 
معدنی و مرتبط با تکمیل زنجیره ارزش فلزات ،عناصر 
اســتراتژیک و توســعه صنایع پایین دســتی )تولید مواد 
و آلیاژهــای جدیــد و خــاص و... ، فنــاوری هــای نوین در 
بومی سازی و تعمیق ساخت داخل تجهیزات، قطعات 
و ماشین الات پیشرفته زنجیره معدن و صنایع معدنی، 
فنــاوری هــای نوین در عارضه یابی، افزایش بهره وری و 
کاهــش مصــارف )آب، انرژی مــواد اولیه(، بهبود فرآیند 
هــای تولیــد درمعــادن و صنایــع معدنــی بخصــوص در 
صنایع فولاد، آلومینیوم، سرب و روی، طلا، فناوری های 
نوین در حوزه صنعت نســل ۴ معدن )اینترنت اشــیاء، 
هوش مصنوعی، یادگیری ماشــین، کلان داده و... در 
بخش معدن وصنایع معدنی( و بکارگیری فناوری ها و 
تجهیزات نوین در صنایع معدنی بخصوص در صنایع 
فــولاد، آلومینیــوم، ســرب و روی، طــلا، ذغالســنگ و 

عناصرنادرخاکی و استراتژیک عنوان شد.
از دیگــر اهــداف برگــزاری چهارمیــن جشــنواره اینوماین، 
شناســایی نوآوران فناور بخش معدن و صنایع معدنی، 
فرصت ســازی بــرای صاحبان ایده هــای معدنی و صنایع 
معدنی، تجاری ســازی ایده  های برتر، حل مســائل ملی 
مبتنی بر اندیشه ایرانی، جلب و هدایت سرمایه گذاری، 
همگرایی صاحبان صنعت و پژوهشگران فناور، توسعه 
فضــای تعامــل، همفکــری و خلاقیــت اســت. مخاطبان 
جشنواره ایده های ارزش آفرین معدن و صنایع معدنی 
اینومایــن از ســه گــروه دانشــگاهیان، فعــالان صنعت و 
شــرکت های دانش بنیان تشــکیل می شــوند. بر اساس 
برنامــه ریــزی های انجام شــده، این جشــنواره زمســتان 
سال ۱۴۰۲ برگزار خواهد شد و زمان اعلام فراخوان ثبت 
ایده های نوآورانه در سامانه الکترونیکی ایمینو متعاقبا 

اعلام می شود.

پیششاردهری اخش خصوصی ا2بی گشودن یک گ2م کوا؛

پیمان سپاری ارزی؛ سرعت گیر تولید و صادرات
آرش علــوی، عضــو کمیســیون توســعه صــادرات غیرنفتــی اتــاق 
ایران در نشست »پیمان سپاری ارزی؛ ترمز تولید و صادرات« از 
پیمان سپاری ارزی به عنوان یک بلای اقتصادی یاد کرد و گفت: در 
ســال ۹7 برای مقابله با خروج ســرمایه، پیمان سپاری ارزی شروع 
شد و در ادامه با وجود پیامدهای منفی که داشت به جای درس 

گرفتن، بر آن پافشاری کردیم.
فعالان اقتصادی از پیمان ســپاری ارزی با نگاه قهری یاد می کنند 
سال هاســت  صــادرات  ارز  حاصــل  ارز  بازگشــت  معتقدنــد   و 
صادرکنندگان کشــور را درگیر خود کرده و با افزایش فاصله نرخ 
نیما و بازار آزاد از سال گذشته، این مشکل بزرگتر شده و بخش 
اعظمــی از صــادرات کشــور را از پــا درآورده اســت. صادراتی که با 
مشــکلات دیگــری چــون تحریم هــای خارجــی، مشــکل در نقــل و 
انتقالات مالی، درگیر بوده در سال های اخیر با مشکل رفع تعهد 
ارزی هم روبرو شــد و با این شــرایط روند صادرات در بســیاری از 

بخش ها دچار خلل شد.
این موضوع محور اولین نشست از سلسله نشست های توسعه 
و گفت وگو اقتصادی اتاق بازرگانی ایران قرار گرفت. این نشست 
با عنوان »پیمان سپاری ارزی؛ ترمز تولید و صادرات« برگزار شد و 
در این نشست فعالان اقتصادی علاوه بر مشکلاتی که این روش 

برای آنها به وجود آورده به ارائه راهکار پرداختند.
آرش علوی، عضو کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق ایران 
در این نشست از پیمان سپاری ارزی به عنوان یک بلای اقتصادی 
یــاد کــرد و گفــت: در ســال ۹7 بــرای مقابلــه بــا خــروج ســرمایه 
پیمان ســپاری ارزی شــروع شد و با توجه به پیامدهایی که داشت 
به جــای درس گرفتــن، بــر آن پافشــاری کردیــم. در آن دوره اعــلام 
شــد که پیمان ســپاری اجرا شود و برای واردات مشروع کشور، ارز 
به انــدازه کافــی بــا نــرخ ۴۲۰۰ تومان وجود دارد کــه درنهایت، این 

سیاست منجر به خروج گسترده ارز از کشور شد.
او نتیجــه اصلــی پیمان ســپاری ارزی را ســرکوب قیمــت دانســت و 
تصریح کرد: خیلی عجیب است که دولت تنها راه های محدودی 
برای برگشت ارز در نظر بگیرد و درعین حال قیمت عرضه ارز را هم 
دستوری تعیین کند. سیاست های بانک مرکزی در این حوزه اشتباه 

است و نتیجه آن مانند نتیجه حمله مغول ها به کشور است.

این فعال اقتصادی افزود: تعهد ارزی در کشور به گونه ای اجرا شد 
که تا مهر ۱۳۹7 قانونی نداشت و برخلاف نص صریح قوانین دیگر 
به اجرا درآمد. بعدازاین، می بینیم که موضوع مهم و اثرگذار روی 
صادرات را در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز ذکر شــد و به غیراز 
بودجه ســنواتی، محکم ترین مهمل قانونی برای آن قانون مبارزه 

با قاچاق کالا و ارز بوده که جای تأسف دارد.
علوی با بیان اینکه تعهد ارزی دو پیش شرط لازم نیاز دارد گفت: 
اولین شــرط این اســت که ارز تک نرخی باشــد و دومین شرط هم 
این است که انتقال و گردش آزاد پول بین ایران و کشورهای دیگر 
وجود داشته باشد. درحالی که الآن هیچ کدام از این ها وجود ندارد. 

نباید فراموش کرد که چند نرخی باعث فساد می شود.

ت7عرت بلزبم افع تعاد بازی  
او تولــد کارت بازرگانــی اجــاره ای را یکــی از معلول هــای رفــع تعهد 
ارزی دانست و گفت: همچنین قاچاق کالا معلول دیگر آن است. 
چراکه بانک مرکزی ثبت سفارش بسیاری از کالاها را بسته است و 
تقاضا را سرکوب کرده است. می گویند قیمت دلار ۴۱ هزار تومان 
اســت درحالی کــه هرگــز امکان خرید به این قیمــت وجود ندارد و 

همه می دانند قیمت اصلی بیش از این است.
او تک نرخــی شــدن ارز را در بــازار امــروز کشــور راهــکار مناســبی 
دانســت و تأکیــد کــرد: ســخت گیری در حــوزه ارز فایده نــدارد، آیا 
نگاه ســخت گیرانه اثر مثبت دارد؟ نه و فقط قیمت ها را افزایش 
می دهد. برخورد قهری، راه حل خوبی نیســت؛ بلکه از بین بردن 

انگیزه رفتارهای رانتی را باید ملاک عمل قرار دهیم.
ایــن عضــو هیــات نماینــدگان اتاق ایــران، تصریح کــرد: تاکنون ۶ 
تن طلا وارد شــده اســت؛ صادرات بیش از این اســت و نمی توان 
انتظار داشت ارز صادراتی به شکل طلا وارد شود. از طرفی همه 
صادرکنندگان تخصص واردات طلا ندارند و نباید تحریم کنندگان 

را نسبت به این فلز گران بها حساس کنیم.
او پیشنهاد داد: واردات در مقابل صادرات دیگران را تسهیل کنید. 
همچنین اجازه دهید بدون سقف، عرضه و تقاضا در بازار ارز اتفاق 
بیفتد. همچنین باید جریمه متناسب با جرم باشد. بنابراین تعلیق 
کارت بازرگانــی بــه دلیــل عــدم تعهد ارزی به میزان تعیین شــده، 
مجــازات عادلانــه ای نیســت و ایــن موجــب می شــود که اســتفاده 
از کارت هــای اجــاره ای و قاچــاق تشــویق شــود، چــون راه جایگزین 
وجود ندارد، پس راه های خلاف قانون مورداستفاده قرار می گیرد.

نریب ائیس کهیسیون صردابت غی2نفپی بترق بی2بن  ط2ح ک2د؛

شکل گیری بازار دلالی حول بازار صادراتی

محمدعلــی محمدمیرزاییــان، نایب رئیــس کمیســیون صــادرات 
غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران درباره رفع تعلیق کارت های بازرگانی 
می گوید: این مساله در حد پیشنهاد است و اقدام عملی تاکنون 
در این زمینه اتفاق نیفتاده است و کارت های تعلیق شده همچنان 

معلق هستند.
بــه گفتــه محمدمیرزاییــان، این صحبت     ها در کمیســیون اقتصاد 
توســط علیرضــا پیمان     پــاک مطــرح شــد کــه بحــث برگشــت ارز با 
تهاتــر بــا خــودرو انجام شــود اما تا مصوبه     ای در کار نباشــد چنین 
اقدامی قابلیت عملی شدن ندارد.  او تایید می کند که ۴۴۰کارت 
تعلیــق شــده همچنــان غیرفعــال هســتند و دربــاره مشــکلاتی که 

ســبب ایــن اتفــاق شده اســت ادامــه می دهــد: مشــکلات زیــادی 
وجــود دارد؛ مهم تریــن آنهــا خــود چارچوب تعیین شــده بــرای رفع 
تعهد ارزی است که باعث مشکلات فراوانی برای صادرکنندگان 
می شــود.  محمدمیرزاییــان بــا ذکــر نمونــه صــادرات پســته کــه از 
مســائل مطرح     شــده توســط رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس 
نیز بود، ادامه می دهد: برای نمونه جز مشکل رفع تعهد ارزی، ما 
بعد از دو سال پیایی که برداشت چند محصولی داشتیم، امسال 
سال برداشت پسته است. در این سال آمریکا نیز محصول پسته 
به بازار عرضه می کند و در مجموع یک میلیون تن پسته در جهان 
تولید می شود.  او اضافه می کند: از همین     رو ما باید با قدرت وارد 
بازارهای جهانی شویم، اما سیستم دولتی قوانین دست     وپاگیری 
بــرای صــادرات وضع می کنــد. او به جز تعهد ارزی به اجباری کردن 
گواهــی اســتاندارد بــرای محموله     هــای صادراتــی اشــاره می کنــد و 
می گویــد: ایــن اجبــار در شــرایطی وضــع می شــود کــه هیچ یــک از 
مقاصد صادراتی ما نیازی به گواهی استاندارد ندارند و از ما طلب 
نمی کنند. این آزمایش، ماشین     هایی که راهی مرزها می شوند را 
بــا تاخیــری یــک هفتــه ای مواجــه می کنــد و ما زمــان چندانی برای 
این توقف نداریم، زیرا باید محصولات کشــاورزی را پیش از آغاز 
سال نوی چینی و خرما را به طور خاص پیش از آغاز ماه رمضان به 
بازار عرضه کنیم، همچنین محصول پسته باید پیش از کریسمس 
وارد بازار شود و این معطلی برای ما بسیار مشکل     زا است. او درباره 
صــادرات بخــش کشــاورزی اشــاره می کند: محصولات کشــاورزی 
سهمی 7 درصدی از کل صادرات غیرنفتی کشور دارند اما نزدیک 
به ۲۰ میلیون نفر، اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم این بخش 

در اقتصاد کشور است.
ایــن عضــو کمیســیون صادرات اتاق ایران به تعدد بخشــنامه     های 
ارزی از ســال ۱۳۹7 تاکنــون می پــردازد و می گویــد: از زمــان آغــاز 
تحریم هــا مــا شــاهد صــدور بخشــنامه     های متعــدد در مــورد رفــع 
تعهد و سیاست های ارزی بوده     ایم و هیچ گاه به پیشنهادات خود 
صادرکنندگان توجهی نشده و همه قول     وقرارها نیز در حد صحبت 
باقی مانده و صادرکنندگان همواره در بلاتکلیفی قرار داشــته     اند. 
او پیشنهاد مشخص صادرکنندگان را اختصاص و انحصار واردات 
چند بخش، از جمله خودرو به ارز صادراتی می داند و می گوید: برای 
نمونه اگر واردات ۲ یا ۳ قلم کالا منحصرا از ارز صادرات کشاورزی 
تامین شود، بسیاری  از مشکلات ارزی این بخش حل خواهد شد.

این فعال اقتصادی درباره مشــکلاتی که باعث تعلیق کارت های 
بازرگانی شده اســت، بیان می کند: این کارت ها صادرات را انجام 
داده انــد، ارز آن را هــم وارد کرده انــد امــا خــارج از چارچوبــی کــه 
بانک مرکــزی تعیین کــرده اســت. مطمئنــا ارز بــه کشــور بازگشــته 
اســت چــون صادرکننــده به آن نیاز دارد، امــا امکان عرضه آن در 
چارچوب     های تعیین شده وجود نداشته  و به همین دلیل کارت های 
بازرگانی افراد معلق شده اســت. او این اقدامات دولت را موجب 
ایجــاد بــازار دلالی عنوان می کند و می گوید: کارت های اجاره     ای با 
قیمت زیاد ردو بدل می شود و باعث ایجاد بازار سیاه حول و حوش 
صــادرات کشــور شده اســت؛ درحالی که دولــت می تواند با اصلاح 
مقــررات و انجــام اقدامات زیربنایی به جای تعلیق کارت بازرگانی، 
هم به صادرات کشور کمک کند، هم جلوی ایجاد بازارهای موازی 

و دلالی را بگیرد.

کشهکش ترزم کهیسیون بقپصردی  جلس   ارنک  2کزی؛

جدال بر سر تامین ارز
محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیســیون اقتصادی مجلس، در 
نامه ای به رییس جمهوری خواستار تذکر جدی به مسئولین بانک 
مرکزی و ابلاغ مصوبات کمیته ارزی دولت »جهت گره گشــایی« 

از مشکلات صادرات محصولات کشاورزی شد.
ماجــرا از ایــن قــرار اســت کــه هفته گذشــته کمیســیون اقتصادی 
مجلــس نشســتی در خصــوص »بررســی مشــکلات و راهکارهای 
به جــز  کــرد.  برگــزار  کشــاورزی«  محصــولات  صــادرات  تســهیل 
نمایندگان مجلس در این نشست وزیر اقتصاد، جمعی از مدیران 

ارشد و نمایندگان تشکل های خصوصی حضور داشتند.
آن طور که پورابراهیمی می گوید، فارغ از دعوت کتبی، او از چند روز 
پیش تلفنی با خود رییس بانک مرکزی درخصوص جلسه صحبت 
کرده بود. اما در نهایت نه خود فرزین در جلســه حاضر شــد و نه 
هیــچ یــک از معاونانــش. آن گونــه که از متن نامــه پورابراهیمی به 
رییــس جمهــوری بر می آید حاضر نشــدن فرزیــن یا معاونانش در 
جلسه برای کمیسیون اقتصادی مجلس گران آمده، به نحوی که 
او در نامه خود به ابراهیم رییســی آن را »بدعتی جدید« خواند. 
بااین وجود ماجرا به این جا ختم نشد. به گفته پورابراهیمی، در آن 
جلســه »قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی، آقای دکتر پیمان پاک، 
خبر دادند که  اخیرا در جلســه کمیته ارزی دولت با حضور آقای 
دکتر مخبر معاون اول رئیس جمهور موضوع اختصاص ارز ناشی 
از صــادرات محصــولات کشــاورزی بــه واردات خــودرو مــورد توافق 
قرارگرفته و به زودی ابلاغ و اجرایی خواهد شد.« رییس کمیسیون 
اقتصادی مجلس اولین نفری بود که این خبر را رسانه ای کرد. او 
پنج شــنبه ۳۰ شــهریور به رسانه ها گفت که امکان واردات خودرو 
و قطعاتش با ارز حاصل از صادرات کشاورزی محقق شده است. 
همان روز آخر شب تکذیبیه بانک مرکزی در وبسایت ایبنِا منتشر 
شــد. پورابراهیمــی تکذیبیــه بانــک مرکــزی را »غیرمســئولانه«، 
»خارج از روال متداول« دانســت. او گفت: »جای بســی تاســف 
و تعجــب اســت کــه بانــک مرکزی به جای حضور در این نشســت 

و حل مشــکلات صادرکنندگان... با این رفتار غیر مســئولانه در 
پــی حاشیه ســازی و ایجاد تنــش در روابط مجلس و دولت محترم 
می باشد«. رییس کمیسیون مجلس البته در کنایه ای تهدیدگونه 
افزود: »این در حالی است که پرونده تخلفات مسولین فعلی بانک 
مرکزی به درخواســت تعداد زیادی از نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی در قالــب اعمــال مــاده )۲۳۴( آیین نامــه داخلی مجلس 
شورای اسلامی در دستور کار کمیسیون اقتصادی جهت ارجاع به 
دستگاه قضایی کشور می باشد.«در پی انتشار نامه پورابراهیمی به 
رییس جمهوری، اولین واکنشِ غیر رسمی بانک مرکزی را می توان، 
توییت سردبیر رسانه رسمی بانک مرکز - ایبنا - دانست. مهدی 

مهرپور در توییتر نوشت: »سوال: آیا باید سیاست های ارزی کشور 
را در بانک مرکزی تعیین کرد یا در کمیسیون اقتصادی مجلس؟«
درگیری بین رییس کمیسیون اقتصادی مجلس و رییس کل بانک 
مرکزی اما ســابقه ای قدیمی تر هم دارد. ســال قبل بعد از قرائت 
گــزارش ارزی کمیســیون اقتصادی مجلــس در صحن، فرزین آن 
را »تشــویش اذهان عمومی و فعالان اقتصادی کشــور« خواند. 
حــالا کــه دیگــر پورابراهیمی می گوید »صبــر مجلس انقلابی هم 
حــدی دارد« و کار بــه نامه سرگشــاده رســیده اســت بایــد منتظر 
مانــد دیــد کــه ایــن کشــمکش در نهایت به نفع کدام ســمت به 

پایان خواهد رسید.


